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סיפור יציאת מצריםסיפור יציאת מצרים
סיפור יציאת  פון  מצוה  די  נאכט, איז  סדר  הייליגן  וואס זענען דא אינעם  חיובים  הויפט  די  פון  איינער 
מצרים, אזוי ווי דער בעל ההגדה דרוקט זיך אויס איבערן חשיבות דערפון, זאגנדיג אז 'כל המרבה לספר 
ביציאת מצרים הרי זה משובח'. לאמיר פארשטיין, מיט וואס איז גרעסער דעם כח פון אט די מצוה מער 

ווי אנדערע מצוות.
שעבוד מצרים איז א רמז אויפן פרטיות'דיגן שעבוד

די ספרים הקדושים זענען שוין מבאר באריכות, אז שעבוד מצרים איז מרמז אויפן שעבוד וואס יעדער 
אידיש קינד איז אונטערטעניגט מיט די שטריקן פונעם יצר הרע, און אנטקעגן דעם איז די גאולת מצרים 
מרמז אויף די גאולה פרטית וואס מען איז זוכה אויסגעלייזט צו ווערן בפרטיות פונעם יצר הרע. עס איז 
באוואוסט וואס חז"ל זאגן (קידושין ל, ב): יצרו של אדם מתגבר עליו בכל יום ומבקש להמיתו. דאס הייסט, 
אז טאג-טעגליך טוט דער יצר הרע אויספראבירן נייע און פארשידענע וועגן וויאזוי זיך צו שטארקן אויפן 
מענטש און אים נישט לאזן רואיג טון זיין עבודת הקודש פארן אויבערשטן, ביז ער פאלט אריין חלילה 

אינעם נעץ וואס ער האט צוגעגרייט פאר אים.
און דאס איז זיכער, אז ווען איינער שטארקט זיך אויף זיין יצר, איז דאס נישט מיט זיין אייגענעם כח, 
נאר ווייל אלקי אברהם בעזרו און ער טוט אים ראטעווען פון אריינפאלן אינעם גרוב, אזוי ווי חז"ל זאגן 
(שם): אלמלא הקב"ה עוזרו אין יכול לו. און טאקע, ווען מען איז זוכה אים צו באזיגן, איז עס א גרויסער 

נס אזוי ווי יציאת מצרים.
אויב וועלן מיר ווייטער מדייק זיין, וועלן מיר זען אז נישט נאר באופן כללי איז דא א שייכות צווישן 
ווי  אזוי  פרט.  איינציגן  יעדן  אין  ענדליך  זייער  זענען  זיי  נאר  היצר,  מלחמת  און  מצרים  וגאולת  שעבוד 
ביי יציאת מצרים איז נישט געווען קיין שום מעגליכקייט צו ווערן אויסגעלייזט ביז דער אויבערשטער 
האט אונז אליין אויסגעלייזט, נישט דורך א מלאך און נישט דורך א שליח [אזוי ווי מען זאגט אין די 
הגדה], ממש אזוי איז עס אינעם מלחמת היצר, אז אליין קען מען אויף קיין שום וועג נישט אויסגעלייזט 
און געראטעוועט ווערן פון זיינע הענט, ביז דער אויבערשטער אליין טוט אויסלייזן דעם מענטש פון 

די ארעמס פונעם יצר.
פארמערן מיט תפלות

און נאכמער געפינען מיר ביי גלות מצרים, אז דער אויבערשטער האט אונז אויסגעלייזט נאכדעם וואס 
מיר האבן געשריגן צום אויבערשטן, אזוי ווי עס שטייט אין די פסוקים (שמות ב, כג–כד): ויאנחו בני 
ישראל מן העבודה ויזעקו ותעל שועתם אל האלקים מן העבודה, וישמע אלקים את נאקתם ויזכור אלקים 
את בריתו. און נאך שטייט אין פסוק (שם ג, ז; ט): ויאמר ה' ראה ראיתי וגו' ואת צעקתם שמעתי וגו', ועתה 
הנה צעקת בני ישראל באה אלי. און אזוי איז אויך מיט די פרטיות'דיגע גאולה, אז מען דארף מרבה זיין 
בתפילה ובתחנונים צום אויבערשטן, אז ער זאל רחמנות האבן אויף אונז און אונז ראטעווען פון די נעגל 

פונעם יצר, וועלכער יאגט שטענדיג נאך אונז, און ער רוט נישט טאג און נאכט.
וויסן און אנערקענען אז אלעס איז פונעם אויבערשטן

נאך א קשר איז דא צווישן די גרויסע גאולה אין מצרים צו די פרטיות'דיגע גאולה וואס יעדער איד קוקט 
ארויס דערצו, און דאס איז דאס וויסן און אנערקענען אינעם בורא כל עולמים, אז אלעס קומט פון אים, 
סיי צום גוטן און סיי פארקערט. מיר געפינען אז אין מצרים איז דאס צוטיילט געווארן אויף צוויי אופנים: 
ווער עס האט זיי געברענגט דאס  וויסן און אנערקענען  פון די אידן – אז די אידן זאלן  ידיעה  א) די 
פרייהייט, אזוי ווי עס שטייט אין פסוק (שם ו, ז): וידעתם כי אני ה' אלקיכם המוציא אתכם מתחת סבלות 
מצרים. ב) דאס וויסן פון די מצריים – דאס הייסט אז די מצריים זאלן אנערקענען אז דער אויבערשטער 
איז דער באשעפער און דער וואס פירט די וועלט, און לויט זיין באפעל ווערט יעדער זאך באשטימט, 
אזוי ווי עס שטייט אין פסוק (שמות ז, ה): וידעו מצרים כי אני ה'. און אזוי איז עס אויך אינעם פרטיות'דיגן 
גלות פון יעדן איינעם, אז יעדער איינער וואס וויל געראטעוועט ווערן פון די פיתויים פונעם יצר הרע, 
דארף ער אנערקענען אז אלעס וואס קומט פאָר מיט אים, ווערט געטון דורכן אויבערשטן, און ער זאל 
זיך אונטערטעניגן צום אויבערשטן באמת ובתמים און היטן זיינע געזעצן און זיינע מצוות, און דאס איז 

אזוי ווי די ידיעה פון די אידן וואס איז געווען ביי יציאת מצרים.
לעתיד לבא וועט בטל ווערן דער שטן

אויך אונז האפן און קוקן אויס צו דעם טאג ווען דער שטן וועט אויך אנערקענען און וויסן אז 'אני ה'', 
און ער וועט זיך אינגאנצן מבטל זיין צום אויבערשטן, און 
דערמיט וועט זיין דער תיקון השלם און עסו ועט שיינען 
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אין די ספרים הק' וואס רעדן ארום די גרויסקייט 
פון דער יום טוב פסח טרעפן מיר אז אויסער 
וואס  הגוף'  'חירות  די  פון  ארום  רעדן  זיי  וואס 
איז געווען אין מצרים, אז מען האט זוכה געווען 
ארויסצוגיין פיזיש פון גלות און באפרייט ווערן 
נישט  מער  האט  מען  אז  הגוף,  שעבוד  די  פון 
געדארפט ווערן פארשקלאפט ווי קנעכט צו די 
ווערן  צו  געווען  זוכה  אויך  מען  האט  מצרים, 
מיר  ווען  און  הנפש  שעבוד  דער  פון  באפרייט 
מען  פראוועט  פסח  טוב  יום  דעם  פראווענען 
איז  נפש  די  אז  נפש,  דער  פון  הצלה  די  אויך 

ארויס פון גלות.
דער  אין  דא  איז  אופנים  און  בחינות  מערערע 
חירות הנפש אבער א שטארקער טייל פון דעם 
יום טוב איז נוגע די חירות פון דער דיבור, אז 

דער דיבור פון דעם איד איז ארויס פון גלות.
[ב.ז]  בראשית  פרשת  אין  ווערטער  די  אויף 
ויהי האדם לנפש חיה זאגט דער תרגום אז דער 
ווייל   – ממללא  רוח  דער  איז  דאס  חיה  נפש 
פון  הנפש  כח  דער  איז  איד  א  פון  דיבור  דער 
דעם איד און אויך די בחינה איז ארויס פון גלות 

מצרים.
אין  געווען  איז  ישראל  כלל  ווי  לאנג  אזוי 
אין  געווען  דיבור  זייער  אויך  איז  מצרים 
קיין  רעדן  געקענט  נישט  האבן  זיי  מצרים. 
דברים שבקדושה און מתפלל זיין פאר הקב"ה 
עתיד,  אויפ'ן  בעטן  און  עבר  אויפ'ן  לויבן  און 
דער  איז  מצרים  פון  ארויס  זענען  זיי  איינמאל 

כח מיטגעקומען מיט זיי.
מצרים  אין  געווען  איז  וואס  אלעס  איז  כידוע 
אויך  אז  מיינט  עס  צייטן.  היינטיגע  דא  אויך 
פסח  טוב  יום  דער  פראווענען  מיר  ווען  היינט 
האבן מיר די בחינה אז דער דיבור גייט ארויס 
צו  כוחות  די  באקומען  מיר  און  מצרים  פון 
העולמים און  כל  קענען דאווענען פאר'ן בורא 
פאר  אז  אפילו  אים,  פאר  זיין  שיח  שופך  זיך 
צו  עס  כח  די  געהאט  נישט  מיר  האבן  דעם 

קענען טון ביז היינט.

דער  פון  נאמען  דער  אין  מרומז  איז  בחינה  די 
יום טוב פסח. דער יום טוב הייסט פסח און דער 
ווארט 'פסח' איז די ווערטער פון פה – סח – 
א מויל וואס רעדט, ווייל ביז היינט האט דער 
מויל נישט געקענט רעדן אבער דורך די גרויסע 
צייט האט זי באקומען די כוחות צו קענען רעדן 
און צו דאווענען פאר'ן בורא כל העולמים און 

רעדן דיבורי קודש פאר'ן בורא כל העולמים.
די  צו  זיין  זוכה  קענען  זאל  מען  אז  אבער 
אין  עפענען  זיך  זאל  מויל  די  אז  דרגה  גרויסע 
נאר  דערצו.  גרייטן  זיך  מען  דארף  טאג,  דעם 
דלתתא  אתעררותא  אן  מאכן  וועט  מען  אז 
וועט מען זוכה זיין אז עס וועט נתעורר ווערן 
אתערותא דלעילא און מען וועט זוכה זיין זיך 
צו באנייען און ארויסגיין לחירות פון די אלטע 
גלות ה'פה, און א התעוררות ווערט דורך וואס 
נישט  רעדט  מען  און  מויל  דאס  זיך  היט  מען 
קיין דברים בטלים און זיכער נישט קיין דברים 
זיי,  פון  היטן  זיך  וועט  מען  אז  נאר  אסורים, 
וועט מען זוכה זיין צו א גרויסע הארה און דורך 
אונזער התעוררות לתתא וועט זיך דערוועקן א 

התעוררות לעילא.
וואו  הק'  החיים  אור  שטארקע  א  דא  איז  עס 
דאס  און  הדיבור  קדושת  פון  ארום  רעדט  ער 
זענען זיינע ווערטער (במדבר כו, כג): ומצאתי 
לחסידי ישראל שכתבו, כי פה של לומדי תורה 
כי  בקודש,  בם  ישרתו  אשר  שרת  ככלי  דינו 
לדבר  אסור  ולזה  התורה,  כקדושת  קדושה  אין 
דברים  בהם  שאין  הגם  חול,  דברי  אפילו  בו 

האסורים. עכ''ל.
פון  מונע  איז  בטלים  דברים  רעדן  דער  און 
דברים  רעדן  קענען  נישט  זאל  ער  מענטש  א 
יא  שוין  רעדט  ער  ווען  אפילו  און  שבקדושה 
איז עס מיט א טרוקענקייט, עס ווערט געזאגט 
אין א וועג פון מצות אנשים מלומדה, עס פעלט 
אין איר דאס חיות, ווייל די מויל איז נישט גענוג 

אפגעהיטן.
ירושלמי  דעם  פון  ווערטער  די  ידוע  איז  עס 
האט  יוחאי  בר  שמעון  רבי  אז  ג]  א.  [ברכות 

געזאגט אז ווען ער וואלט ווען 
סיני  בארג  אויפ'ן  געשטאנען 
הקב"ה  פון  געבעטן  ער  וואלט 
וואס  מויל  איין  מיילער,  צוויי 
זאל זיין געווידמעט פאר תורה 
צווייטער  א  און  קדושה  און 
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מויל פאר דברים בעלמא, ווייל נאר אזוי וועט מען זיך קענען היטן 
דאס מויל און רעדן הייליגע ווערטער צום בורא כל העולמים, אבער 
גלייך האט רשב"י צוריקגעצויגן זאגנדיג אז עס איז יא גוט אז מען 
זאל האבן איין מויל, ווייל מען זעט דאך וואס געשעט מיט איין מויל, 
וויפיל לשון הרע מען רעדט, אז מען קען זיך פארשטעלן וואס וואלט 

ווען געשען ווען מען וואלט ווען געהאט צוויי מיילער.
דער הייליגער בעל שם טוב הק' זאגט אין זיין ספר (פר' נח) אז אויב 
א איד וואלט מקדש געווען דיבורו און די ערשטע מחשבה גלייך 
ווען ער שטייט אויף אינדערפרי, ווען ער איז געווארן א בריה חדשה, 
איז זיכער אז זיינע תפילות וואלטן נתקבל געווארן אבער אז ער איז 
נישט זוכה און ער איז זיי מקלקל שטייען זיי אין וועג און זיין דיבור 

האט שוין נישט אזא כח.
מיט דער געדאנק קען מען טייטשן די ווערטער אין תהלים ( לו, ד) 
דברי פיו און ומרמה חדל להשכיל להטיב ווייל ווען דער מויל פון 
'און ומרמה'  א מענטש רעדט ארויס ווערטער וואס זענען ליידער 
'חדל להשכיל להטיב', אז די  געשעט וואס עס שטייט ווייטער אז 
מויל קען נישט פועל זיין וואס זי דארף פועל זיין און זי קען נישט 
מקדש זיין דעם מענטש מיט די תורה וואס ווערט אנגערופן 'טוב' 
א  פון  מויל  דער  אין  זיך  ווענדט  קדושה  די  אין  הצלחה  די  ווייל 

מענטש.
אויף  השי"ת  זיין  צו  ממליך  זיין  צו  דארף  איד  א  פון  פליכט  דער 
יעדן דיבור ודיבור. אז א איד האט א נסיון צו רעדן דברים בטלים 
אדער לשון הרע ורכילות און ער שטארקט זיך און ער רעדט זיי 
נישט, ווייל ער איז אן עבד ה', איז ער מיט דעם ממליך הקב"ה און 
עס קומט אויס אז מיט די מויל האט ער מכיר געווען אין די מלוכה 

פון הקב"ה.
עס קען זיין בדרך רמז אז די בחינה איז מרומז אין די ווערטער פון 
פה – סח – ווייל אז מען נעמט אראפ פון סח פיר נומערן ווערט 
עס ס"ה כמנין דער שם אדנ"י און אז מען לייגט צו די פיר אותיות 
ווערט עס סח און דאס איז מרמז אז צו קדושת הדיבור קומט מען 

אן ווען מען איז ממליך הקב"ה.
אלימלך  רבי  הייליגער  דער  זאגט  ווערטער  הייליגע  און  שטארקע 
ח'  אות  אין  דארטן  דיבור.  דער  בנוגע  קטן  צעטיל  דעם  אין  זי"ע 
זיינע  דא  ציטירן  מיר  און  הדיבור  קדושת  די  פון  ארום  ער  רעדט 
אדם  לשום  לדבר  יתחיל  שלא  עצמו  את  ירגיל  ווערטער:  הייליגער 
זולת לצורך גדול ההכרח לו, ואף ההכרח ידבר בדברים קצרים מאד, 
מנופה בי"ג נפות, שלא יהא בדיבורו שום שקר ח"ו, ושום הלבנת פנים 
ולא שום הראות מעשיו לבני אדם. וירגיל את עצמו בכלל שאמרו 

חכמינו ז"ל: 'למוד לשונך לומר איני יודע'. וכשמדברין אליו בני אדם 
אשר אין נזהרים מלדבר דברים בטלים, ישמיט את עצמו מהם בכל 
בשום  מהם  להישמט  לו  אפשר  וכשלא  תחבולות,  מיני  ובכל  כוחו 

אופן, עכ"פ יקצר מאד בזה שמוכרח להשיב להם, עכ"ל.
פון דער שמועס וואס מיר האבן גערעדט דא זעט מען ווי גרויס עס 
איז דער כח הדיבור און ווי אזוי דורך וואס מען איז זיך מטהר בדברו 
תפילות  די  און  הקב"ה  צו  קשר  א  באקומט  מען  אז  זוכה  מען  איז 
ווערן נתקבל און דאגעגן ווען דער דיבור איז ליידער נישט ווי עס 
דארף צו זיין, ווערט ליידער א פירוד פון הקב"ה און עס פעלט פאר'ן 

איד חיות דקדושה סיי אין זיין תורה און סיי אין זיין תפילה.
בשם דער הייליגער בעשטה"ק זאגט מען נאך אז ווען מען וויל זען 
וואס א מענטש איז זאל מען זען וואס ער רעדט און וואס עס גייט 
זיך  האט  אמאל  אז  מען  דערציילט  דערביי  מויל.  זיין  פון  ארויס 
מענטש.  א  איבער  שמועות  שלעכטע  געווען  איז  עס  אז  געמאכט 
ווען מען איז געקומען פרעגן דעם בעשטה"ק צי מען זאל אננעמען 
די שמועות צי נישט, האט ער געזאגט אז מען זאל בודק זיין דער 

דיבור פון דעם מענטש.
מען האט אזוי געטון און בודק געווען דער מענטש און ווען מען 
דער  ווי  געהערט  מען  האט  כלים  טובל'ן  איבער  גערעדט  האט 
מענטש איז זייער מזלזל אין די זאך און זאגט אז עס איז גארנישט. 
ווען מען האט דאס געהערט האט מען געזען אז דער איד איז נישט 
פון די ריינע זייט, און לימים איז טאקע ארויפגעקומען אז דער איד 

איז נישט געווען קיין אפגעהיטענער איד.
די זאך זעט מען אויך ביי יוסף הצדיק אז די קדושה פון דעם צדיק 
האט זיך דערקענט אין זיין דיבור און ווי דער פסוק איז מעיד ווען 
ער איז אנגעקומען צו פוטיפר אז זיין האר האט מעיד געווען אז דער 
באשעפער איז מיט אים און ווי עס איז דער לשון הפסוק (בראשית 
ל''ט, ג) וירא אדוניו כי ה' אתו וכל אשר הוא עושה ה' מצליח בידו, 
און רש"י אויפ'ן ארט זאגט אז וויאזוי האט פוטיפר געזען אז דער 
באשעפער איז מיט אים ווייל דער שם שמים איז געווען שגור בפיו, 
ווייל דער דיבור פון א איד איז מעיד אויפ'ן איד, אז א איד איז ערליך 
רעדט ער דברים שבקדושה און פארקערט איז ליידער פארקערט, 
און אין די נקודה קען זיך א איד שטארקן אין דעם גרויסן יום טוב.
טוב  יום  דעם  שטארקן  קענען  זיך  זאל  מען  אז  געבן  הקב"ה  זאל 
בקבלה גמורה און רעדן דברים שבקדושה און דורכדעם זוכה זיין צו 
גאולת הנפש און צו די הארה פון דעם גרויסן יום טוב, און בשכר זה 
וועלן מיר זוכה זיין אז אונזערע תפילות און תורה וועט נתקבל ווערן 

און זיין מלא וגדוש מיט חיות דקדושה.

>>> |  טיב הפסח  |  המשך פון עמוד א'  |

די קלארע אמונה אין די די קלארע אמונה אין די 
ריכטיגע מינוטריכטיגע מינוט

ערד  די  און  קראכט  פלאש  גלאזערנע  א  ווי  סצענע  די 
ווערט פול מיט גלאז אדער א גלאזערנע גלאז צוברעכט 
האבן שוין אסאך פון אונז מיטגעהאלטן אבער דער צוזען 
ווי א טייערער פלאש וויין וואס קאסט אפ א שיינע סומע 

צוברעכט זיך – דאס איז שוין א צווייטע מעשה.
ספאנטאנישע  די  וועט  זיך  צוברעכט  פלאש  א  ווען 
רעקאציע פון יעדן איינעם זיין – מזל טוב! מען זעט אין 
וויאזוי  מיטטיילן  ענק  לאמיר  אבער  ברכה,  סימן  א  איר 
פלאש  וויין  טייערער  א  ווען  אויסגעזען  האט  סצענע  די 

האט זיך צובראכן.
אלעס האט זיך אנגעהויבן מיט יענעם ווינטערדיגן שבת. 
נאך דעם וואס די וועטער זאגער האבן פאראויסגעזאגט 
האב  איך  וואו  ישיבה  די  זיך  האט  שבת  שנייעדיגער  א 
זיך  האב  איך  אבער  אויסגעליידיגט,  זיך  געלערנט 

פארשלעפט.
ווען איך האב באשלאסן אז איך וויל שוין אהיימפארן איז 
מיטלען  טראנספארטאציע  אלע  צושפעט,  געווען  שוין 
זענען שוין געווען פארנומען און איך האב זיך געטראפן 

אין די ישיבה מיט נאך עטליכע בחורים.
ישיבה  די  פון  געגענט  די  אין  זיידע  א  געהאט  האב  איך 
און זעענדיג אז מיין פעטער קומט צו אים אויף שבת האב 
איך זיך איינגעלאדענט צום זיידן. דער פעטער האט גערן 
א  מיטגעפראוועט  האב  איך  און  הזמנה  מיין  אנגענומען 

שבת ביים זיידן.
מיר  פעטער  מיין  האט  ביינאכט  שבת  דאווענען  נאכ'ן 
געוויזן אז ער האט מיטגעברענגט פון שטוב א טייערער 
פלאש וויין.  "מיט אזא וויין איז מען מכבד דעם שבת", 
עפענער  אן  ברענגען  קענסטו  "אפשר  געזאגט.  ער  האט 
און עפענען דעם פלאש". האט מיין פעטער מיר געבעטן.

דעם  געעפענט  און  עפענער  דעם  געברענגט  האב  איך 
פלאש און מיטמאל פאר, ווי, וואס, ווען, האט עס פאסירט. 
דער פלאש האט זיך ארויסגעגליטשט פון מיין האנט און 

איז אראפגעפאלן אויף די ערד.
מינוט  א  גרויס.  אויסטערליש  געווען  זענען  בושות  די 
א  האט  ער  אז  געגרויסט  פעטער  מיין  זיך  האט  פריער 
טייערער וויין אויף שבת און דא... אבער צו מיין וואונדער 

איז מיין פעטער געווען רואיג.
"גם זו לטובה, און זע די השגחה פרטית".

מילא אז ער איז משלים דעם דין אויף זיך האב איך נאך 
געקענט פארשטיין, אבער וואס איז דער השגחה פרטית.

"זייער פשוט! אלץ אידן מאמינים בני מאמינים גלייב איך 
אז אפגעזען צי דו ביסט דא צי נישט וואלט דער פלאש 
געפלאצט. יעצט אז דו ביסט דא, איז דא ווער עס זאל 

ריין מאכן...".
מיט די גרעסטע מאס רואיגקייט האט מען גערייניגט די 
ברוכווארג וואס דער פלאש האט גורם געווען און ווייטער 

פארברענגט א געשמאקער שבת.
איך האב זיך געלערנט וויאזוי א איד א בעל בטחון קוקט 
אן א זאך – אז אייביג וועט ער טרעפן די ריכטיגע צוגאנג 

צו די זאך.    [דערציילט דורך דער בעל המעשה: נ.ה.]

די פאראינטרעסירטע צו מיט טיילן מזכה זיין את הרבים מיט מעשיות פון 
השגחה פרטית זאל שיקן צו ר' שמחה סמואלס  אין פקס: 15326517922   
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די ליכטיגקייט פון די אמת'ע גאולה, אזוי ווי חז"ל זאגן אין מסכת סוכה (נב, א) אז לעתיד לבוא וועט 
דער אויבערשטער שעכטן דער מלאך המות.

דערמיט מיינט מען צו זאגן, אז דער מלאך המות וואס ער איז דער יצר הרע, וועט אינגאנצן בטל ווערן 
צום אויבערשטן, און דעמאלטס וועט זיין די גענצליכע און אמת'ע גאולה פון יעדן איינעם, פונקט אזוי ווי עס איז געווען ביי יציאת מצרים וואס יעדער 
איינער האט אנערקענט אינעם אויבערשטן, סיי אידישע קינדער און סיי פרעה, און פרעה האט געשריגן: ה' הצדיק ואני ועמי הרשעים (שמות ט, כז), 
און דערמיט האט ער מודה געווען אז ער זעלבסט איז דער רשע און ער האט מכיר געווען אינעם אויבערשטן. און ווען ער האט מכיר געווען אז דער 
אויבערשטער פירט דער וועלט, האט ער געבעטן אז מען זאל דאווענען פאר אים אז ער זאל בלייבן לעבן און נישט שטארבן, אזוי ווי עס שטייט אין 

פסוק (שם יב, לא– לב): ולכו עבדו את ה' כדברכם, וברכתם גם אותי.
די פרטים פון גלות און גאולה אין מצרים

מיט א טיפערן בליק, טרעפן מיר גאר א שטארקן קשר צווישן די גלות און גאולה וואס איז געווען אין מצרים, על כל פרטיה, צו די פרטיות'דיגע גלות און 
גאולה פון יעדן איינעם, פון די שטריקן פון דעם יצר הרע.

זענען  הערצער  אידישע  די  ביז  קינדער,  אידישע  פאר  צרות  שרעקליכע  מיט  באגלייט  געווען  איז  וואס  גלות,  שווערע  א  געווען  איז  מצרים,  אין  ווייל 
אונטערטעניגט געווארן דורך די קושי השעבוד און האבן געשריגן צום אויבערשטן מיטן גאנצן הארצן, פארשטייענדיג אז דאס אלעס איז נישט געשען 
מיטן צופאל, נאר די האנט פון די השגחה עליונה האט דאס אלעס צוגעפירט. עס איז אבער דורכגעגאנגען א לאנגע צייט פון שווערע פארשקלאפטקייט 

ביז זיי האבן זוכה געווען צו אט די גרויסע אנערקענונג.
און נישט נאר דאס, נאר אויך נאכדעם וואס אידישע קינדער האבן משיג געווען אט די געוואלדיגע און געהויבענע השגה, אז דאס אלעס האט דער 
אויבערשטער צוגעפירט, האט נאך דער אויבערשטער געדארפט אריינגעבן זיינע צען מכות אין פרעה מיט זיין גאנצן פאלק, כדי אויך ער זאל צוריקציען 
פון זיין נארישע מחשבה וואס ער האט געהאט דורכאויס די גאנצע לאנגע תקופה, מיינענדיג אז ער איז דער גרויסער פירער און אלע כוחות שטייען אים 
צו הילף, אויף אזוי ווייט אז ער האט זיך געמאכט פאר א גאט, אזוי ווי חז"ל זאגן אין מדרש (שמו"ר פרשה ח, ג), און דערפון האט ער זיך גענומען דעם 
כח צו הערשן איבער אידישע קינדער אויף גאר א געפערליכן שטייגער. אבער יעצט, ווען ער האט געזען דעם גרויסן האנט פונעם אויבערשטן, האט 
ער אנערקענט אז זיינע כוחות זענען גארנישט מיט גארנישט אנטקעגן דעם אויבערשטן, וואס ער איז דער איינציגער באשעפער, והוא עשה ועושה לכל 

המעשים.
דער זיכוך אינעם כור הברזל אין מצרים

דער ערקלערונג דערפון בעומק הענין איז אזוי, אז דער אויבערשטער האט געגעבן פאר פרעה דעם כח צו הערשן מיט א שטארקע האנט איבער אידישע 
קינדער, כדי אויסצולייטערן דעם עם הנבחר אינעם כור הברזל, אבער ווי נאר דער זיכוך האט זיך געענדיגט און עס האט שוין מער נישט אויסגעפעלט 
צו אויסלייטערן די אידן, האט זיך דער שעבוד געמוזט אויפהערן, און כדי דאס זאל געשען האט מען געדארפט אריינהאקן אין פרעה די צען מכות, 
כדי ער זאל פארשטיין אז דאס געוועלטיגונג וואס ער האט געוועלטיגט אין די אידן איז נאר געווען לויטן ווילן פונעם אויבערשטן, און ווי נאר עס איז 
ארויפגעקומען במחשבה פארן אויבערשטן, צו אוועקנעמען פון אים זיין הערשאפט און זיין שליטה אויף א פאלק וואס איז פרעמד פון אים, האט ער 
גלייך ארויסגענומען דעם פאלק פון אים מיט א שטארקע האנט און מיט אן אויסגעשטרעקטן ארעם, ביז עס איז געפאלן א ציטער און א שרעק אויף 

פרעה און ער האט זיך גענומען בעטן רחמנות, און ער האט געבעטן אז מען זאל דאווענען פאר זיינעטוועגן.

>>> |  טיב חג החירות  |  המשך פון עמוד א'  |
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עס איז א כבוד פאר אונז, פאָרצולייגן פאר אייך, א לייכטע טעימה פון די 
געשמאקע גערוכן פונעם הייליגן יום טוב, פונעם טיש פון מורינו ורבינו 
שליט"א, פון זיינע ליבליכע און געשמאקע מעשיות, לכבוד דעם הייליגן 
נאכט, וואס שיינט און לייכט פאר אלע אידישע קינדער לטובה ולברכה, 
און אין דעם זעלבן געלעגנהייט וואונטשן מיר פאר מורינו ורבינו שליט"א 
און זיין גאנצן הויזגעזינד בפרט, און פאר גאנץ כלל ישראל אין אלגעמיין, 

בכל מקומות מושבותיהם, א כשר'ן לעכטיגן און פרייליכן יום טוב!
• • •

הרה"ק רבי יששכר בער פון ראדאשיץ זצוק"ל, האט זיך מסתופף געווען 
לובלין זצוק"ל,  אין זיינע יונגע יארן בצל קדשו פונעם הייליגן רבי'ן פון 
אסאך  פון  שטייגער  דער  ווי  אזוי  מלובלין.  חוזה  דער  אלס  באוואוסט 
צדיקים, זענען די יונגע יארן פונעם הייליגן ראדאשיצער צדיק געווען אויף 
א קליינעם פארנעם, זיך געפינענדיג אין ארימקייט און נויט, און אזוי האט 
ער געלעבט מיט זיין הויזגעזינד זייענדיג זייער געדריקט, איידער ער איז 
נתפרסם געווארן איבער דער וועלט אלס אן איש מופת און פועל ישועות, 

וואס פירט א הייליגע עבודה און איז זייער דערהויבן.
אים  האט  מען  ווי  בטלן'  'בערל  אדער  ראדאשיצער,  הייליגער  דער 
דעמאלטס גערופן, האט געהאט א גדר וואס ער האט מקבל געווען אויף 
זיך, און געהיטן האט ער דערויף במשך זיין גאנצן לעבן, אז ער האט נישט 
געבעטן קיין שום זאך פון קיין שום מענטש, און אויב ער האט עפעס 
געדארפט האט ער נאר געבעטן פונעם אויבערשטן אליין. אויב האט עס 
אים איינער געברענגט, איז גוט, אבער ער פון זיין זייט האט גארנישט 

געבעטן פון קיין שום נברא.
שטוב  אין  צדיק  ביים  איז  פסח,  טוב  יום  הייליגן  צום  נאנט  איינמאל, 
גארנישט געווען, נישט קיין מצות און נישט קיין וויין, נישט קיין כרפס 
און נישט קיין חרוסת, ממש גארנישט. דאס הויזגעזינד פונעם צדיק האבן 
נישט געוואוסט וואס צו טון, אין ליכט פונעם שווערן צושטאנד. אויב 
וואלט עס געווען א געווענליכן טאג אין יאר, וואלטן זיי גערן באשלאסן 
פשוט צו פאסטן, ווי זייער שטייגער אפטמאל במשך דעם יאר, אז זיי 
פלעגן זיך לייגן שלאפן מיט א ליידיגן מאגן, הונגעריג און דארשטיג, דער 
עיקר אז מען בעט גארנישט פון קיין שום מענטש... אבער אינעם יום טוב 
פסח, אין דעם הייליגן סדר נאכט, איז דאך דאס אוממעגליך, וואס וועט 
דען זיין מיט אלע מצוות פונעם יום טוב: מצה, מרור, ארבע כוסות, און 
אזוי ווייטער? דער צדיק האט אבער נישט געוואלט אויף קיין שום פאל 

ברעכן זיין גדר, זאל זיין וואס זאל זיין.
זיין רבי, דער הייליגער חוזה מלובלין זצ"ל, האט מרגיש געווען ברוח קדשו, 
דעם שווערן מצב פון זיין הייליגן תלמיד. ער האט אויך גוט געוואוסט 
איבערן פירונג פון זיין תלמיד אז ער בעט גארנישט פון קיינעם. דעריבער 
א  מיט  דרינגענד,  זייער  שליח,  ספעציעלן  א  אים  צו  געשיקט  ער  האט 
שיינעם סומע געלט פאר אלע הוצאות פונעם הייליגן יום טוב – און דאס, 
אויסערדעם וואס כדרכו בקודש פלעג ער שיקן פאר אלע זיינע תלמידים 
יעדן יאר, הייליגע מצות און וויין, כדי זיי זאלן גערעכנט ווערן אזוי ווי זיי 

עסן ביי זיין הייליגן טיש, כידוע.
דער הייליגער ראדאשיצער האט זיך זייער געפריידט באקומענדיג דאס 
געלט, און האט געדאנקט דעם אויבערשטן מיטן גאנצן הארץ, סיי אז 
וואס  דערפאר  סיי  און  בהרחבה,  טוב  יום  פארן  הוצאות  אלע  האט  ער 
קיין  בעטן  צו  נישט  גדר,  הייליגן  זיין  ברעכן  געדארפט  נישט  האט  ער 
שטארק,  זייער  געווען  שמחה  זיין  איז  נאכמער  מענטשן.  פון  הילף 
דערפאר וואס אט דער געוואלדיגער שפע איז געקומען צו אים פון גאר 
א הייליגער אפשטאם, קומענדיג פון די השפעה פון זיין גרויסן רבי'ן, וואס 
ברוחניות  שפע  גרעסערער  א  נאך  צדיקים  די  באהאלטן  באוואוסט  ווי 
צוזאמען מיט די גשמיות'דיגע השפעה, ברענגענדיג א שפע פון געהויבענע 

השגות ברוחניות.
הייליגער  דער  און  אנגעקומען,  איז  טוב  יום  הייליגער  דער  ווען 
ראדאשיצער האט געזען ווי אלעס איז אנגעגרייט פאר אים כיד המלך, 
האט ער געשפירט א געוואלדיגע התרוממות. זיין הארץ האט זיך ברייט 
האט  ער  שמחה,  געוואלדיגע  א  אין  געפינען  זיך  האט  ער  און  געעפנט, 
טהורה,  השם  וביראת  אמונה  אין  השגות  געהויבענע  גאר  געווען  משיג 
פריער.  פון  געהאט  שוין  האט  ער  וואס  מדריגה  געוואלדיגע  זיין  לויט 
ער האט געפראוועט דעם סדר בדחילו ורחימו ובמוחין דגדלות, בדרכם 
פון די צדיקי אמת וועלכע זענען דבוק מיט זייער גאנצן גייסט און זעל 

בדביקות אלקים חיים.

נאכן 
ענדיגן פראווען דעם סדר און ליינען דעם הייליגן שיר השירים מיט גרויס 
התלהבות און מתיקות, האט דער הייליגער ראדאשיצער נישט געפילט 
קיין שום צורך צו זיך לייגן שלאפן, פון גרויס שמחה און דביקות וואס 
ער האט געשפירט צום הייליגן באשעפער, נאר ער איז גלייך געגאנגען 
אין שול לערנען ביז עס איז געווארן ליכטיג. ביים דאווענען שחרית האט 
דאווענען  נאכן  און  מדריגות,  און  הארות  געוואלדיגע  געהאט  אויך  ער 
האט ער זיך צוריקגעקערט אהיים צו פראווענען דעם סעודת יום טוב 

מיט גרויס שמחה.
דערווייל איז שוין געווארן נאכמיטאג – ווי דער שטייגער ביי חסידים 
אז מען פראוועט דעם עבודת התפילה פאר עטליכע שעה ברשפי אש 
קודש, און גלייך נאך די סעודה איז דער צדיק צוריקגעגאנגען אין שול, 
וועלנדיג נאך עספייען צו עוסק זיין בתורה ווי עס דארף צו זיין, אין דעם 

געהויבענעם טאג.
גלויות,  של  נאכן דאווענען מנחה, און אויך מעריב פונעם יום טוב שני 
וואס איז אויך געווען מיט א געוואלדיגע פלאמעדיגע התלהבות, איז דער 
צדיק אהיימגעקומען מיד און ערשעפט פון די שווערע עבודה פון די טעג, 
פארמאכט  נישט  און  אפגערוט  נישט  כמעט  זיך  האט  ער  וועלכע  אין 
אז  הויזגעזינד,  זיין  פון  געבעטן  ער  האט  דעריבער  אויגן.  הייליגע  זיינע 
אפרוען,  אביסל  זיך  ער  וויל  נאכט,  סדר  צווייטן  דעם  פראווען  פארן 
וויבאלד ער האט געשפירט אז ער מוז כאטש כאפן א קליינעם דרימל, 
די  צו  ומנוחה  בשלוה  געדאנקען  זיינע  שטארקן  קענען  זאל  ער  כדי 

הייליגע עבודה פון דער נאכט.
ווי נאר ער האט זיך אראפגעלייגט שלאפן, האט א שטארקע שלאף אים 
אנגעכאפט, נאך די געוואלדיגע עבודת הקודש במסירות נפש, און אזוי 
איז ער זייער גוט און טיף געשלאפן, אזוי ווי עס שטייט אין פסוק (קהלת 
ה, יא) "מתוקה שנת העובד", נישט שפירנדיג בכלל ווי דער צייט רוקט 

זיך ווייטער און ווייטער.
ווען ער האט זיך פלוצלונג אויפגעכאפט פון שלאף, איז שוין געווען זייער 
נאנט צו האלבער נאכט, און ווען ער האט געזען אז עס איז אזוי שפעט 
זייער  אלעמאל  האט  ער  וויבאלד  געווארן,  דערשראקן  זייער  ער  איז 
שטייגער  דער  ווי  און  חצות,  פאר  אפיקומן  דעם  עסן  צו  געווען  מקפיד 
פון די צדיקים האט ער זייער אכטונג געבן אויף יעדן דין און מנהג ביז 
מסירות נפש. דער הייליגער צדיק האט נישט געוואוסט וואס זאל ער דא 
טון? ער האט דאך נאך אפילו נישט אנגעהויבן דעם סדר, און נאך אביסל 

דארף מען שוין עסן דעם אפיקומן...
נישט האבנדיג קיין אנדערע ברירה, האט ער געמוזט זייער שנעל אפכאפן 
געזאגט  שנעל  זייער  האט  ער  ההרים".  על  "כמדלג  יאגעדיג  סדר,  דעם 
אלעס וואס מען מוז זאגן, און ער האט אויך צוגעיאגט זיין הויזגעזינד, כדי 
מען זאל אנקומען צו עסן דעם אפיקומן פאר חצות. אלעס איז געלאפן 
זייער שנעל, "קדש ורחץ כרפס יחץ וכו'", אן קיין שום התבוננות און אן 
קיין שום ישוב הדעת, "מה נשתנה – עבדים היינו" אלעס איז געגאנגען 
'טשיק טשאק', די הגדה זייער שנעל בזריזות, אן קיין שום הסברים אדער 
ניגונים... און אזוי האט דער הייליגער צדיק זייער שנעל געמאכט דעם 
סדר צוזאמען מיט זיין הויזגעזינד, און ממש 'מיט די נשמה אין די הענט' 

האבן זיי שווערליך געכאפט דעם אפיקומן פאר חצות...
צובראכן,  זייער  געווען  איז  ראדאשיצער  הייליגן  פונעם  הארץ  דאס 
וואס  אינדערצייט  נאכט...  סדר  דעם  געפראוועט  דא  ער  האט  וויאזוי 
דער פשוט'סטער איד פראוועט א בעסערן סדר ווי ער... ווער פראוועט 
דען א סדר אין אזא קורצער צייט און כאפט עס אפ מיט אזא זלזול... 
ווער לייגט זיך דען שלאפן אין בעט אויפן חשבון פונעם סדר נאכט... 
צו וואספארא נידעריגער שטאפל בין איך אנגעקומען רחמנא ליצלן, אזוי 
זייער  געווען  איז  ער  זעל.  זיין  אין  זיך  ביי  געקלאגט  צדיק  דער  האט 
צובראכן, מיט א געוואלדיגער מוחין דקטנות, און אזוי איז אריבער אויף 
אים דעם גאנצן יום טוב שני של גלויות מיט א געפערליכע געפיל פון 

חרטה און הארץ ווייטאג.
זיין  צו  געפארן  שטייגער  זיין  ווי  ער  איז  שבועות  טוב  יום  הייליגן  צום 
הייליגן רבי'ן קיין לובלין. ווי נאר ער איז אריינגעגאנגען אל הוקדש פנימה 
נאר  זיך  לאמיר  געזאגט:  אים  רבי  הייליגער  זיין  האט  שלום,  נעמען  צו 
מתבונן זיין אין אייער סדר נאכט... דער ערשטער סדר וואס איר האט 

נו...  מען קען נאך טרעפן געפראוועט, 
סדרים...  דער אזעלכע  אבער 

צווייטער סדר – דאס לייכט דאך און שיינט אין אלע עולמות, און 
עס איז ממש בוקע רקיעים...

אמאל פילט א מענטש אז אלעס איז פארמאכט, זיין עבודה לייכט 
נישט ביי אים, זיין דאווענען פליסט נישט פון זיין הארץ צו זיין 
מויל. אדער זענען דא אנדערע זאכן וואס נעמען אוועק זיין מנוחת 
מוחין  און  ירידה  פון  טעג  קומען  עס  ווי  שפירט  ער  און  הנפש, 

בהם  שאין  'ימים  זענען  דאס  אז  מענטש  פארן  זיך  דאכט  עס  דקטנות. 
האבן  וואס  און  זעל,  זיין  אין  התעלות  שום  קיין  נישט  פילט  ער  חפץ', 

אזעלכע טעג דען אויפגעטון אויף דער וועלט, און אזוי ווייטער.
אבער פון די מעשה וואס מיר האבן יעצט געליינט, זעען מיר קלאר, אז 
רוח  נחת  נאכמער  אמאל  מען  מאכט  טעג  אזעלכע  אין  דווקא  אדרבה, 
למעלה, ווי די צייטן פון גדלות. ווען מען מאכט א השתדלות און מען 
מען  און  מדריגה,  זיין  לויט  און  קען  מען  וויפיל  לויט  טון  צו  פראבירט 
לאזט נישט נאך חלילה, און מען איז נישט פורק עול וועגן די קטנות, נאר 
מען היט די תורה און די מצוות מיטן גאנצן הארץ... איז צומאל קוקט 
מען ארויס פון הימל אויף אזא עבודה, נאכמער ווי אויף די גרויסע עבודה!
(קונטרס טיב המעשיות ח"א דף מ"ב)

• • •
א משל אויפן לעבן

האבן  וועלכע  'שנארערס',  וואנדערנדע  צוויי  געווען  אמאל  זענען  עס 
איז  צוויי  די  פון  איינער  'בחברותא'.  שנארן  צו  זיך  צווישן  באשטימט 
וואו זיי זענען נאר  געווען א גוי.  געווען א איד, און דער אנדערער איז 
אנגעקומען, האבן זיי זיך צוזאמען געשפייזט פון צדקה, און אזוי האבן זיי 

לאנג געוואנדערט פון שטאט צו שטאט און פון דאָרף צו דארף.
ווען עס איז געקומען ערב פסח, האט זיך דער אידישער קבצן אנגערופן 
איך  וועל  ביינאכט  היינט  חברותא,  צו  זיך  הער  בעטלער:  גוי'אישן  צום 
טוען  נאכט,  סדר  אידישן  אינעם  ווייל  המלך...  כיד  סעודה  א  באקומען 
די אידן לאדענען געסט, זאגנדיג 'כל דכפין וכל דצריך'... אויך איך וועל 
אלע  פון  געניסן  קענען  וועל  איך  און  הויז,  אידיש  א  ביי  געלאדנט  זיין 
געשמאקע מאכלים, וועלכע זענען באוואוסט מיט זייער געשמאקן טעם, 
וואס אידישע קינדער גרייטן צו צום הייליגן יום טוב פסח!!! הערנדיג די 
און  קנאה,  מיט  אנגעצינדן  שנארער  גוי'אישער  דער  זיך  האט  ווערטער, 
האט באשלאסן אז ער וועט זיך פארשטעלן ווי א איד, כדי מען זאל אים 

אויך לאדענען צום סדר נאכט.
זיך  האט  גוי  דער  און  נאכט,  סדר  דער  געקומען  איז  עס  הוה,  כך  און 
געמאכט שטום, ווי ער קען נישט רעדן, כדי מען זאל נישט כאפן אז ער 
איז נישט קיין איד. ער איז געזעצן צוזאמען מיט אלע אנדערע געסט, 
אים  האט  מען  ווען  יעדן...  מיט  גלייך  ווייזן  צו  זיך  פראבירט  האט  און 
ער  האט  [קדש]  כוסות  ארבע  די  פון  בעכער  ערשטן  דעם  אנגעגאסן 
געמורמלט צוזאמען מיט אלע מסובין, כאילו ער זאגט צוזאמען מיט זיי 
דעם קידוש... ווען מען איז נאכדעם געגאנגען זיך וואשן די הענט [ורחץ], 
האט דער גוי געטראכט צו זיך: אה, יעצט גייט מען זיך וואשן די הענט 
שטארק  אזוי  האט  חבר  זיין  וואס  עסנווארג  געשמאקע  די  עסן  צו  כדי 
געווארן,  ציוואסערט  שנעל  איז  האפענונג  זיין  אבער  אויסגעלויבט... 
[כרפס]  גרינצייג  פשוט'ן  א  עפעס  בלויז  דערלאנגט  מען  ווי  זעענדיג 

איינגטינקען אין זאלץ וואסער...
און אויב האט ער געמיינט אז יעצט גייט מען שוין ברענגען געהעריגע 
עסן, האט ער געזען ווי מען צוברעכט נאר א טרוקענע און הארטע מצה 
[יחץ], און מען עסט אפילו נישט דערפון, נאר מען באהאלט עס... ער 
האט שוין אנגעהויבן אביסל צו פארלירן זיין געדולד – וואס פעלט אויס 
די אלע מאדנע פראצעדורן, האט ער געטראכט צו זיך, פארוואס גייט מען 
נישט גלייך צום ענין? ביים גאנצן סדר פון די הגדה [מגיד] איז ער געזעצן 

ווי אויף שפילקעס – וואו זענען די געשמאקע מאכלים?
ענדליך האט מען שוין געענדיגט זאגן די הגדה, געדולדיג און מיט גרויס 
ישוב הדעת, ערקלערנדיג פילע פירושים און אלע שפירן ווי יעדע ווארט 
הענט  די  נאכאמאל  זיך  וואשט  מען  ווי  ער  זעט  דא  און  זיי,  באלייכט 
[רחצה], און אט מאכט מען שוין די ברכה [מוציא] - "אה, ענדליך געבט 
מען שוין עפעס צו עסן" טראכט דער גוי צו זיך... אבער ניין, עס איז נאר 

געווען נאכאמאל טרוקענע און הארטע מצה [מצה]....
געווען  משלים  שוין  ער  האט  ברירה,  אנדערע  קיין  האבנדיג  נישט  נו, 
מיטן מציאות, און ער האט שטארק געהאפט אז נאכן שטיקל פון 'מוציא 
מצה' וועט שוין קומען די ערשטע פארציע... אבער דא האט מען אים 

ווייטער מכבד געווען מיט א כזית פונעם שארפן כריין [מרור]... און 
נאכאמאל דעם זעלבן שארפן כריין אין אט די זעלבע הארטע מצה 
[כורך]... אוי וויי! ער האט געפילט ווי ער ווערט ממש דערשטיקט 
זיין  האט  וויאזוי  עסן?!  געשמאקע  דען  הייסט  דאס  דערמיט... 

ער  אויסגענארט...  אזוי  אים  חבר 
אויפגערעגט!  זייער  געווען  איז 
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נישט  מער  זיך  האט  ער 
און  איינהאלטן,  געקענט 
האט זיך אויפגעהויבן פון 
ארט, שטארק ענטוישט!

ער  האט  אויפצומארגנס 
געטראפן זיין אידישן פריינט, 
גענומען  גלייך  זיך  האט  און 
באקלאגן פאר אים: פארוואס 
אויסגענארט?  מיר  האסטו 
גוטע  דיר  ביי  הייסט  דאס 
כמעט  דאך  האט  מען  עסן? 
גארנישט דערלאנגט דארט... 
אויסער עטליכע פשוט'ע און 

טרוקענע מאכלים...
האט  ווערטער  די  הערנדיג 
גענומען  איד  דער  אים 
איז  וואס  אויספרעגן, 
דארט,  געווען  פונקטליך 
זיך  האט  וויאזוי  און 
גאנצן  דעם  געפירט  דארט 
האט  גוי  דער  ווען  סדר... 
אלע  איבערגעגעבן  אים 
דער  זיך  האט  איינצלהייטן, 
נארישער  דו  אנגערופן:  איד 
וואלטסטו  אויב  מענטש! 
נאך  מיט  אנגעגארטלט  זיך 
סבלנות,  טראפעלע  איין 
באקומען  שוין  וואלטסטו 
געשמאקן  גאנצן  דעם 
מאלצייט! ווייל גלייך נאך די 
קומט  כורך,  דעם  און  מרור 
ספעציעלע  און  גרויסע  די 
ביינאכט!  פסח  פון  סעודה 
דו  אויב   – עורך]  [שולחן 
געדולדיג  אזוי  שוין  האסט 
מרור,  ביז  אויסגעווארט 
נישט  ביסטו  פארוואס 

געבליבן נאך אביסל...
צום  געגליכן  איז  לעבן  דער 
מען  פסח,  פון  נאכט  סדר 
פון  שיעור  גרויסן  א  עסט 
אזוי  און  כורך  און  מרור 
ליידט  מען  און  ווייטער, 
מריבה  און  מצה  פון  אסאך 
און אזוי ווייטער – און נאר 
"שולחן  דער  קומט  דערנאך 
מענטש  דער  אבער  עורך". 
זיין,  מייאש  נישט  זיך  זאל 
פילט  מען  אויב  אפילו  ווייל 
אבער  מרור,  עסט  מען  אז 
נישט  וועט  מען  אויב 
אנטלויפן, נאר מען וועט זיך 
אנגארטלען מיט נאך אביסל 

געדולד – וועט דער סוף זיין, אז 
אנקומען גוטע טעג בזה און נאכמער בבא, אמן. (קונטרס טיב המעשיות מען וועט בעזרת השם אנקומען צום "שולחן עורך", און עס וועלן 

ח"א דף ח"ן)

>>> |  טיב המעשיות  |  
המשך פון עמוד ג'  |

אום שבת הגדול איז געווען גילוי מלכות השי"ת - א סך הכל 
פון הלכות וואס זענען נוגע די מצוה פון

סיפור יציאת מצרים ליל פסח  סיפור יציאת מצרים ליל פסח  
איבערגעגעבן דורך הרה"ג רבי דוב הכהן ראבינאוויטש 

שליט"א – מו"ץ דעדתינו
די דינים פון סיפור יציאת מצרים ליל פסח

איינס פון די צענטראלע מצות וואס איז דא פסח ביינאכט 
איז די מצוה פון סיפור יציאת מצרים.

אין די קומענדיגע שורות וועלן מיר מאכן א שטיקל סדר 
אין די הלכות.

לאמיר ערשט אנהייבן מיט די ווערטער פון דעם הייליגן 
זיינע  דא  ציטירן  מיר  פ"ז)  חו"מ  (הלכות  איבערדעם.  רמב"ם 
ווערטער וז"ל: מצות עשה של תורה לספר בניסים ונפלאות 
שנעשו לאבותינו במצרים, [ואימתי] בליל חמשה עשר בניסן, 
שנאמר (שמות י"ג) זכור את היום הזה אשר יצאתם ממצרים, 
בניסן,  עשר  חמשה  שבליל  ומנין  השבת],  יום  את  זכור  שנאמר  [כמו 

זה",  "בעבור  לאמור  ההוא  ביום  לבנך  והגדת  לומר  תלמוד 
בשעה שיש מצה ומרור מונחים לפניך.

נאך שרייבט ער דארט: מצוה להודיע לבנים, ואפילו לא 
שאלו, שנאמר והגדת לבנך, לפי דעתו של בן אביו מלמדו. 
כיצד אם היה קטן או טפש אומר לו בני, כולנו היינו עבדים 
כמו שפחה זו, או כמו עבד זה במצרים, ובלילה הזה פדה 
וחכם,  גדול  הבן  היה  ואם  לחרות,  ויוציאנו  הקב"ה,  אותנו 
ע"י  לנו  שנעשו  וניסים  במצרים,  לנו  שאירע  מה  מודיעו 

משה רבינו, הכל לפי דעתו של בן.
די זעלבע דין חזר'ט זיך איבער אויך אין ספר המצוות פון 
דעם רמב"ם (מצוה קנ"ז) און אין ספר החינוך (מצוה כ"א) וואו ער 

רעכענט אויס די מצוה אלץ א מצות עשה.
יעצט אז מיר ווייסן שוין מיט א קלארקייט אז דאס איז 
א מצות עשה און מיר נעמען אויך אן אז מצוות צריכות 
כוונה דארף מען אינזינען האבן איידער מען הייבט אן די 
מצוה אז מען גייט דא מקיים זיין א מצוה. עס איז גוט אז 
מען זאגט עס ארויס מיט'ן מויל און אין די הגדות איז דא 

געדרוקט א לשם יחוד, אבער די עיקר איז די כוונה.
די אחרונים פרעגן פארוואס האט מען נישט מייסד געווען 
א ברכה פאר דעם אבער דאס איז א שמועס פאר זיך, מיר 

וועלן נישט אריינגיין אין דעם כרגע.
דער חילוק צווישן פסח ביינאכט און אלע אנדערע נעכט 

פון א גאנץ יאר
מה  איז  פרעגן  אחרונים  די  וואס  שאלות  די  פון  איינס 
נשתנה – מיט וואס איז אנדערש דער ליל הסדר פון אלע 
אנדערע נעכט פון א גאנץ יאר. מיר פסק'נען דאך ווי בן 
מארץ  צאתך  יום  את  תזכור  למען  פון  מצוה  די  אז  זומא 
מצרים כל ימי חייך גייט ארויף אויף א גאנץ יאר – וואלט 
מען א גאנץ יאר געדארפט זיין מחוייב מיט סיפור יציאת 

מצרים.
איר  אויף  דא  איז  עס  אחרונים.  אסאך  פרעגן  שאלה  די 
נאר  אראפברענגען  וועלן  מיר  אבער  תשובות  אסאך 

עטליכע תשובות וואס מאכן א נפקא מינה להלכה.
טאקע  איז  עס  אז  זאגט  ס"ב)  פרק  ה'  (גבורות  מהר"ל   דער  א] 
דא א חיוב יעדע נאכט צו דערציילן די סיפור פון יציאת 

מצרים אבער פסח ביינאכט איז דא נאך א מצוה וואס איז 
נישט דא אגאנץ יאר. אין די הייליגע נאכט פון פסח איז 
אונז די תוה"ק מחייב אז די סיפור זאל זיין אין א וועג אז 
מען זאל שפירן אז מען איז יעצט ארויס פון מצרים און ווי 
עס איז דער לשון ההגדה: בכל דור ודור חייב אדם לראות 
את עצמו כאילו הוא יצא ממצרים, און דאס איז נאר דא 

פסח ביינאכט און דאס איז א חלק פון די מצוה.
להלכות  (פתיחה  חילוק  אנדערע  אן  זאגט  מגדים  פרי  דער  ב) 
קר"ש). ער זאגט אז א גאנץ יאר איז גענוג אז מען געדענקט 

יציאת מצרים במחשבה משא"כ ליל פסח איז דא א מצוה 
עס צו זאגן מיט'ן מויל. דער טעם דערצו זאגט דער חינוך 
איז ווייל מיט'ן סיפור בפה איז מען מעורר די לב און די 
סיפור ווערט דערציילט מיט מער רגש און התפעלות ווי 

דער בלויזער דערמאנען אין הארץ.
אין דעם הינזיכט צי אגאנץ יאר דארף מען ארויסזאגן בפה 
אדער עס איז גענוג בהרהור איז א דא א מחלוקת אין די 
אחרונים אבער ליל הסדר זענען אלע מודה אז מען דארף 

זאגן מיט'ן מויל.
ג] דער גאון רבי חיים בריסקער זצ"ל רעכענט אויס דריי 
ערשטע  די  יאר.  גאנץ  א  און  פסח  ליל  צוישן  חילוקים 
פון  חובה  עקסטערע  אן  דא  איז  סדר  ליל  אז  איז  חילוק 
עס  ווי  ותשובה  שאלה  דורך  ערציילונג  די  פארשטעלן 
שטייט אין פסוק כי ישאלך בנך וגו', ואמרת לו ווייל עס 
און  ותשובה  שאלה  דורך  קאפ  אין  אריין  בעסער  גייט 
שאלה  א  פרעגן  אויך  זיך  דארף  אליין  איז  ער  אז  אפילו 
ותשובה און דאס איז נישט דא א גאנץ יאר. די צווייטע 
דערמאנען  צו  גענוג  איז  יאר  גאנץ  א  אז  איז  חילוק 
עס  מען  דארף  פסח  אבער  זכירה  בדרך  מצרים  יציאת 
דערציילן בדרך 'סיפור' יציאת מצרים און אריינגיין אין די 
די  בשבח.  ומסיים  בגנות  מתחיל  ווי  הדברים  השתלשלות 
דריטע חילוק איז אז ליל פסח דארף מען אויך מבאר זיין 
די טעמי המצוה ווי די הגדה זאגט נאך פון רבן גמליאל אז 
כל שלא אמר ג' דברים אלו לא יצא ידי חובתו און א גאנץ 

יאר איז דאס נישט דא.
די מצוה איז אויך ביי טעכטער און ביי אייניקלעך

יונגלעך  פאר  דערציילן  צו  מצוה  א  דא  איז  עס  ווי  אזוי 
סיבה  די  מיידלעך.  פאר  דערציילן  צו  חיוב  דא  אויך  איז 
סקי"ג]  תע"א  [סימן  ברורה  משנה  דער  אראפ  ברענגט  דערפאר 

איז ווייל אויך זיי זענען געווען א חלק פון דער נס.
עס איז דא א יש אומרים אז זייער חיוב איז נאר מדרבנן. 
די  זיין  יוצא  קענען  זיי  צי  מינה  נפקא  א  מאכן  וועט  עס 
איינער  און  התורה  מן  חיוב  דא  איז  זיי  ביי  וואס  מענער 
וואס איז נאר א בעל חיוב מדרבנן קען נישט מוציא זיין א 

בר חיובא מן התורה.
דערציילן  צו  מצוה  א  דא  אויך  איז  דיעות  געוויסע  לויט 
פסוק  אין  שטייט  עס  ווי  אייניקלעך  פאר  מצרים  יציאת 
התעללתי  אשר  את  בנך  ובן  בנך  באזני  תספר  למען 
זאל  מען  אז  גוט  איז  דיעה  די  זיין  צו  יוצא  און  במצרים 

אויך דערציילן פאר זיי די סיפור פון יציאת מצרים.
די שינויים וואס מען מאכט – צו דערוועקן א שאלה ביי די קינדער

ווי דערמאנט אויבן איז די מצוה דורך א וועג פון שאלה 
פרעגן  זאלן  קינדער  די  אז  וויל  מען  ווייל  און  ותשובה 
מאכט מען אסאך שינויים די נאכט אנדערש ווי געווענליך 
פארשטיין  וועלן  און  נייגעריג  ווערן  זאלן  קינדער  די  אז 

וואס גייט דא פאר.
ווי  אנדערש  ניסלעך.  טיילן  מען  וועט  סדר  אנהייב  אין 

די  צו  זיך  מען  וואשט  קידוש  נאך  אז  שבת  יעדע 
זאלץ  אין  איינגעטינקען  כרפס  עסן  מען  וועט  סעודה 
גרינצייג  קיין  איין  נישט  מען  טונקט  געווענליך  וואסער. 
וואס  שינויים  פון  רייע  א  נאך  און  יא  מען  טוט  דא  און 
עס  אז  ציל  מיט'ן  איז  אלעס  און  נאכט  די  מאכט  מען 
זאל זיך דערוועקן א וואונדער ביי די קינדער און זיי זאלן 
די  און  השלחן  עקירת  די  ווי  פאר  דא  גייט  וואס  פרעגן 

אפיקומן ועוד.
די חיוב עוסק צו זיין אין סיפור יציאת מצרים אגאנצער נאכט

די תוספתא שרייבט: חייב אדם לעסוק בהלכות הפסח, ובספור 
'מעשה ברבי אליעזר  יציאת מצרים, כל הלילה, וזהו ששנינו 

ורבי יהושע שהיו מספרים ביציאת מצרים בכל הלילה'.
תפ"א]  [סי'  טור  אין  אראפגעברענגט  ווערט  תוספתא  די 
אנגענומען  איז  עס  און  סק"ז)  תע"ו   ] ברורה  משנה  אין  און 
להלכה און ווי מען זאגט וכל המרבה לספר הרי זה משובח 
און ווי עס איז דער לשון הרמב"ם אין ספר המצות: וכל 
לנו  שעשה  ומה  לנו,  ה'  שעשה  במה  ויאריך  שיוסיף  מה 
המצרים, ואיך לקח ה' נקמתינו מהם, ולהודות לו יתעלה על 
כל הטוב שגמלנו, הרי זה משובח, כמו שאמרו כל המרבה 

לספר ביציאת מצרים הרי זה משובח.
(סי' תע"ו) ווערט אראפגעברענגט אז מהאי  אין שלחן ערוך 
טעמא זאל מען זיך נישט אנעסן ליל פסח ווייל אז מען 
עסט זיך אן אסאך ווערט מען שלעפעריג און מען וועט 

נישט קענען מקיים זיין די ווערטער פון דעם תוספתא.
אז  תפ"א)  (סי'  אראפגעברענגט  אויך  ווערט  ערוך  שלחן  אין 
נאך די ד' כוסות זאל מען נישט טרינקען וויין נאר וואסער, 
ווייל עס איז א מצוה מספר צו זיין די נפלאות הבורא און 
די ניסים פון יציאת מצרים און אז ער וועט טרינקען וויין 
וועט עס אים ברענגען צו פארשלאפן און ער וועט מבטל 

זיין די מצוה.
דארט ווערט אראפגעברענגט נאך טעמים פארוואס מען 
דאס  אבער  אפיקומן  די  נאך  וואסער  טרינקען  נאר  מעג 

איז נישט נוגע צו דא.
אים  איז  עס  וואס  דעם  נאך  אז  זאגן  וואס  דא  איז  עס 
דערציילן  צו  מחוייב  נישט  ער  איז  שלאף  א  באפאלן 
זיך  וועקט  ער  ווען  אויך  מצרים  יציאות  סיפור  ווייטער 
שפעטער אויף נאכאמאל. עס איז דא אחרונים וואס זענען 
ווערטער  חולק אויף דעם און האלטן אז די דערמאנטע 
פון דער תוספתא אז מען זאל מאריך זיין א גאנצער נאכט 
צו דערציילן די סיפור איז יא דא א גאנצער נאכט, אויך 
נאך דעם וואס ער האט זיך אויפגעוועקט. להלכה נעמען 
מיר אן ווי די טור און דער טור זאגט קלאר אז די חובה 
גייט נאר אן עד שתחטפנו שינה – ביז ווען עס באפאלט 

אים א שלאף.
ווי  חובה  זעלבע  די  אז  אנצווייזן  אינטערעסאנט  איז  עס 
עס איז דא פסח ביינאכט איז אויך דא ביי די מצוה פון 
ביים  שאלות  אים  פרעגט  קינד  דער  אויב  אז  הבן  פדיון 
פדיון הבן איז ער מחוייב צו ענטפערן ווייל די חובה פון 
סיפור יציאות מצרים ווערט דערמאנט ביי די פרשה פון 

פדיון הבן.
איז  הבן  פדיון  א  ביי  אז  אנדערש  זי  איז  זאך  איין  מיט 
נישט דא די חובה פון 'את פתח לו' דהיינו אז מען דארף 
נישט רעדן צו די קינד און אים צוברענגען צו פרעגן ווי 
פרעגט  קינד  דאס  אויב  אבער  ביינאכט  פסח  טוט  מען 
ווי  אזוי  שאלה  די  אויף  ענטפערן  צו  חיוב  א  דא  איז  יא 

פסח ביינאכט.
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